
 

 
Nivalan kaupunginhallituksen vastaus  
Perussuomalaisten valtuustoryhmän 24.2.2022 valtuuston kokouksessa tekemään 
valtuustoaloitteeseen otsikolla: Tiedoksianto valtuustolle siirtoviemärihankkeen 
tilanteesta 
 

 

Siirtoviemärihankkeen tilanne 

Edellisen valtuustokauden aikana vireille tullut Ylivieskan ja Nivalan välinen siirtoviemäriasia, josta 
päätökset on myös tehty ennen tämän valtuustokauden alkamista, on ollut esillä nykyisen 
kaupunginhallituksen kokouksissa  

o 23.8.2022 § 12 Maanmittauslaitoksen lausuntopyyntö koskien Vesikolmio Oy:n lunastus- ja 
ennakkohaltuunottolupahakemusta 

o 18.10.2021 § 103 Muut asiat 
o 8.11.2021 § 132 Muut asiat 
o 15.11.2021 § 144 Kaupunginjohtajan katsaus ajankohtaisiin asioihin 
o 31.1.2022 § 40 Selvitys Leena Peltosaaren esittämään kysymyksiin koskien siirtoviemärihanketta 
o 23.3.2022 § 116 Muut asiat: Käytiin keskustelu kaupunginhallitukselta pyydettyyn tiedonantoon 

annettavasta vastauksesta.   



Kaupunginhallituksen kokouksessa 8.11.2021 § 132 Leena Peltosaari esitti siirtoviemäriin liittyen 
kysymyksiä ja pyysi niihin kirjallisia vastauksia. Kaupunginhallitus päätti merkitä esitetyt kysymykset tietoon 
saaduksi ja päätti, että vastaukset niihin valmistellaan mahdollisimman pian ja asia tuodaan hallitukselle 
tiedoksi. 

Kaupunginjohtaja pyysi marraskuussa 2021 BDO Audiator Oy:tä selvittämään esitetyt kysymykset sekä 
tuomaan esille mahdollisia suosituksia. 

 

BDO Audiator Oy:n laatiman selvityksen johtopäätökset ja kaupunginhallituksen toimenpiteet 

Kaupunginhallitus sai selvityksen käsiteltäväkseen 31.1.2022 § 40. 

Selvityksessä todetaan, että siirtoviemärin linjaukseen liittyvässä päätöksenteossa ei ole ilmennyt seikkoja, 
jotka olisivat ristiriidassa Nivalan kaupungin hallintosäännön tai Vesikolmio Oy:n toimivallan kanssa. 

BDO Audiator Oy:n laatimassa selvityksessä suositellaan, että kaupungissa tarkennetaan 
omistajapolitiikkaa, omistajaohjauksen periaatteita ja konserniohjauksen toimintatapoja osakkuusyhtiöissä. 
Lisäksi selvityksessä suositetaan, että kokousten pöytäkirjojen liitteiden täydellisyyteen kiinnitetään 
huomiota. 

Merkitessään selvityksen tietoon saaduksi kaupunginhallitus päätti, että selvityksessä annetut suositukset 
otetaan huomioon strategiaprosessin yhteydessä sekä kokousten liitemateriaalien osalta.  

Tämä tarkoittaa sitä, että em. suosituksessa mainittuja asioita käsitellään konsernistrategian linjausten 
yhteydessä sekä strategian jälkeen tehtävän konserniohjeiden päivityksen yhteydessä. 

BDO Audiator Oy:n laatima selvitys on tämän asiakohdan (kv 31.3.2022 § 30) liitteenä. 

Merkitessään em. selvityksen tietoon saaduksi kaupunginhallitus kävi keskustelua siirtoviemärihankkeen 
tilanteesta ja päätti (31.1.2022 § 40), että kaupunki selvittää mahdollisuuden järjestää neuvottelu 
maanomistajien kanssa tarkoituksena kartoittaa löytyykö siirtoviemärille suorempi linjaus. 
Kaupunginhallitus totesi, että neuvottelun järjestämisen edellytyksenä on yhteinen ymmärrys tilaisuuden 
järjestämisestä ja neuvottelun liikkumavarasta Vesikolmio Oy:n kanssa. 

Tilanteen kartoittamiseksi järjestettiin palaveri Nivalan kaupungin ja Vesikolmio Oy:n edustajien kesken 
3.2.2022. Palaverin aikana tuli esille, että Maanmittauslaitos oli käynnistänyt lunastus- ja 
ennakkohaltuunottomenettelyn 1.2.2022 julkaisemansa ilmoituksen mukaisesti. Näin ollen todettiin, että 
viemärin suorempaa linjausta kartoittavalle palaverille maanomistajien kanssa ei tässä tilanteessa ole 
edellytyksiä. 

Maanmittauslaitoksen ilmoitus lunastuslupahakemuksesta oli Nivala-lehdessä 3.2.2022. Ilmoituksen 
mukaan Maanmittauslaitos varaa asiaan liittyvien kiinteistöjen omistajille ja haltijoille tilaisuuden antaa 
lausuntonsa hakemuksesta 11.3.2022 mennessä. 

Em. Maanmittauslaitoksen julkinen ilmoitus on viimeisin kaupunginhallituksella oleva tieto 
siirtoviemärihankkeen tilanteesta. 

 

Kaupunginhallituksen saaman BDO Audiator Oy:n selvityksen ja Nivalan kaupunginhallituksen 
pöytäkirjojen perusteella voidaan hankkeen eteneminen edellisellä valtuustokaudella kuvata 
seuraavasti: 

12.4.2019 Nivala-Ylivieska välin siirtoviemärilinjauksen esittely Vesikolmio Oy:n yhtiökokouksessa. 
Pöytäkirjan mukaan kokoukseen on osallistunut Nivalan kaupunginhallituksen nimeämä 
yhtiökokousedustaja. 

12.6.2019 Nivala-Ylivieska välin siirtoviemärilinjauksen esittely yleisö-/infotilaisuudessa kuntalaisille  

20.8.2019 § 194 Nivala-Ylivieska välin siirtoviemärilinjauksen esittely Nivalan kaupunginhallitukselle. BDO 
Audiator Oy toteaa selvityksessään, että pöytäkirjassa ei ole liitettä eikä siitä ilmene valittua siirtoviemärin 



linjausvaihtoehtoa ja että pöytäkirjassa ei ole merkintää, että kaupunginhallitus olisi antanut 
hallintosäännön 19 §:n mukaisesti ennakkokantaa siirtoviemärilinjauksesta. 

Pöytäkirjan mukaan Vesikolmio Oy:n edustajat antoivat tilannekatsauksen kaupunginhallitukselle 
siirtoviemärihankkeesta. Kaupunginhallitus on hyväksynyt kaupunginjohtajan esityksen: Kaupunginhallitus 
merkitsee tilannekatsauksen tietoon saaduksi.  

16.9.2019 Vesikolmio Oy on päättänyt lopullisen linjauksen kahdesta esillä olleesta joen eteläpuolen 
linjauksesta.  

7.10.2019 on päivätty eräiden kuntalaisten allekirjoittama vetoomus Nivalan kaupungille. Siinä 
kaupunginhallitusta pyydetään tarkastelemaan ja perehtymään suunniteltuihin viemäröintihankkeisiin ja 
niiden aiheuttamiin kustannuksiin tarkemmin. Vetoomus on tuotu kaupunginhallituksen käsiteltäväksi 
28.10.2019 § 286 Vetoomus siirtoviemäristä.  

Kaupunginhallitus on käsitellyt vetoomusta 27.1.2020 § 21 ja 24.2.2020 § 40, jolloin on annettu vastaus 
vetoomukseen. Osana vastauksen valmistelua on 9.12.2019 järjestetty neuvottelutilaisuus Nivalan 
kaupungin sekä Vesikolmio Oy:n edustajien kesken. 

BDO Audiator Oy:n selvityksessä on kootusti tiedot 24.2.2020 § 40 päätöstä koskevasta 
oikaisuvaatimuksesta, hallinto-oikeudelle 30.3.2020 § 93 tehdystä valituksesta, 23.4.2020 tehdystä 
valtuustoaloitteesta ja niiden käsittelystä. 

 

Kaupunginhallituksen puheenjohtajan näkemys 

Pöytäkirjoista ja selvityksestä löytyvien asioiden lisäksi olen saanut tämän vastauksen valmistelun aikana 
tietooni, että 4.2.2019 on Nivalan Vesitalolla pidetty Ylivieska-Nivala -siirtoviemärin suunnittelun 
aloituskokous, johon on osallistunut Vesikolmion, Nivalan kaupungin, Nivalan Vesihuollon, Ylivieskan 
kaupungin, Ylivieskan vesiosuuskunnan ja FCG Suunnittelun ja tekniikan edustajat.  

Tuossa kokouksessa on esitetty toiveet, näkemykset ja perustelut siirtoviemärin linjauksesta joen 
eteläpuolelle sekä luonnosteltu siirtoviemärin alustavaa linjausta Nivalan puhdistamolta Raudaskylän 
puhdistamon kautta Ylivieskaan. Saamani tiedon mukaan kokouksessa on sovittu myös linjausta koskevan 
yleisötilaisuuden järjestämisestä alueen asukkaille. 
 
Pöytäkirjojen, selvityksen ja saamani tiedon pohjalta totean omana käsityksenäni, että viranhaltijat ovat 
valmistelleet siirtoviemärin linjausta Ylivieska-Nivala välillä saman toimintatavan mukaisesti kuin 
aikaisemmin rakennettua siirtoviemärin osaa Haapajärvi-Nivala välillä. Tuota siirtoviemäriosuutta ei 
saamani tiedon mukaan ole pöytäkirjojen perusteella missään vaiheessa käsitelty kaupunginhallituksessa. 
 
Elokuussa 2019, kun siirtoviemärin Ylivieska-Nivala välin suunnitelma oli ensimmäisen kerran 
kaupunginhallituksen käsiteltävänä, se tuotiin tiedoksi tilannekatsauksena. Jo pari kuukautta ennen 
kaupunginhallituksen kokousta oli järjestetty asiaa koskeva yleisötilaisuus.  
 
Totean vielä, että BDO Audiator Oy:n laatiman selvityksen mukaan siirtoviemärin linjaukseen liittyvässä 
päätöksenteossa ei ole ilmennyt seikkoja, jotka olisivat ristiriidassa Nivalan kaupungin hallintosäännön tai 
Vesikolmio Oy:n toimivallan kanssa. 

Tästä prosessista pitää ottaa opiksi. Kaupunginhallitus tulee toimimaan 31.1.2022 tekemänsä päätöksen 
mukaisesti koskien selvityksessä annettuja suosituksia: kaupungissa tarkennetaan omistajapolitiikkaa, 
omistajaohjauksen periaatteita ja konserniohjauksen toimintatapoja osakkuusyhtiöissä ja kiinnitetään 
huomiota kokousten pöytäkirjojen liitteiden täydellisyyteen. 

 

Kaupunginvaltuuston kokouksessa 31.3.2022 
 
Nivalan kaupunginhallitus 
Eija-Riitta Niinikoski, kaupunginhallituksen puheenjohtaja 


